



ကညီဂုၢ်ဝီခွဲယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤဆါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂုၢ်ဝီခွဲယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သဝီပုၤ

ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဖျါၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်မုၢ်န့ၣ်

၂၀၂၀ နံၣ်, လါဒိၣ်စဲဘၣ် ၁၀ သီ

လါဒိၣ်စဲဘၣ် ၁၀သီအနံၤအံၤ တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အီၤဒ်အမ့ၢ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်မုၢ်န့ၣ်ဒီး တၢ်မၤလၢကပီၤဝဲ လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဖျါၣ်ညါကိးနံၣ်ဒဲးန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ တၢ်ဟံၣ်ဂၢၢ်ဟံၣ်ကျါၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ် တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အခွဲအယာ်ဖဲ ၁၉၄၈ နံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ် မုၢ်လၢဝဲလၢ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤဒဲး ကအိၣ်ဒီး နီၢ်ကစၢ်အခွဲအယာ် ဒ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အိၣ်ဝဲလၢလံာ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဃီ ပုၤအါဂၤဘျါလီၤဝဲအဂံၢ်အဘါတၢ်ဆၢကတီၢ် ဒ်သိးကဒုးအိၣ်ထီၣ် ပုၤတၢ်လၢအဟံၣ်ကဲပုၤအခွဲအယာ်န့ၣ်လီၤ. ကညီဂုၢ်ဝီခွဲယာ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤန့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢ တၢ်ဂဲၤလိာ်ဃုန့ၢ်ပုၤအခွဲအယာ် လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ် ထီၣ်ကလံၤထံးအဂီၢ်အဃီ မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်မံသးမုၢ် ဒီးပဟံၣ်ကဖၢပသးလၢပမၤတၢ်အံၤဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်န့ၣ်မုၢ်ဝဲတၢ်န့ၢ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃး ပုၤတၢ်မ့တမ့ၢ် ပုၤတၢ်တဖု အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ဒီး အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤ သးလၢကအိၣ်မူဘၣ်ဝဲ ပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ဖံသးညီ ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤ လၢအတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်တဖၣ်အံၤဖျါလၢအညီဘၣ်ဆၣ် တၢ်မၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အီၤ ကန့ၢ်ကသ့အဂီၢ် လိၣ်ဘၣ်ထံကီၢ်ပဒိၣ်ဒီး ပုၤလၢက ဂုၢ်ကျဲးစးဟူးဂဲၤ လၢတၢ်ကကွဲးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဆူ တၢ်ဘျါသဲးစးအပူၤ, ဖိလံစံၣ်တဖၣ် အပူၤဒီး တၢ်မၤအကျါအကျဲတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ထံကီၢ်ပဒိၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီးမူဒါလၢ ကဘၣ်ဟံၣ်ကဲဝဲ တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမံၤညါ အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဟံၣ်လီၤအသးကျါမုၢ်စု လၢကဂုၢ်ကျဲးစး မၤဖျါထီၣ် တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်တဖၣ်အံၤ အမိၢ်လံၤမိၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤ အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢ ကအိၣ်မူဒီးဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်, တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်လီၢ်, တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်, ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တကးဘၣ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢ ကပံၣ်ဃုာ်ပံၣ်ဂီၢ်လၢ တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်အပူၤ ခိၣ်ဃၢၤ လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ ဒီးကဆဲးကဆိးန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ် ပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီးအခွဲအယာ်လၢ ကမၤဘၣ်ထွဲလိာ်အသး မ့တမ့ၢ် န့ၣ်လီၤမၤသကိးတၢ်လၢထံကီၢ် လၢအဘၣ်ထွဲဒီးအီၤတဘျီန့ၣ်လီၤ. KHRG ဃုထီၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အံၤ ကဘၣ်ဟံၣ်ကဲ, ဒီသဒါ, ဒီးမၤလၢပုၤထီၣ် တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်လၢထးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤအိၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးသ့ၣ်တဖၣ် လဲၤခိဖျါဘၣ်ဒီးတူၢ်ဘၣ်ဒဲးဒဲး ပုၤဂုၢ်ဝီခွဲယာ်တၢ်မၤပယု လၢအမၤဘၣ်ဒိ အဝဲသ့ၣ်မုၢ်ကျါဝဲၤကွာ်, နီၢ်ခိကွာ်ဂီၤ, ဒီးနီၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဃီ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢမံၤစ့ၢ်ကိးခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါလၢအမ့ၢ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်ဆါသတြိာ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆါသတြိာ်အံၤအဃီတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအတၢ်အိၣ်သး ကီၢ်ခဲဒိၣ်န့ၢ်အလီၢ် ဒီး တၢ်မၤပယုပုၤဂုၢ်ဝီခွဲယာ်လၢ အကဲထီၣ်ဒဲးသး ကွၢ်ကွၢ်တဖၣ်အံၤ တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်

ထိုင်ဝဲလၢ ကဟဲအါထိုင်စွဲကီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤယံးထိုင်တၢ်လဲၤတၢ်က့ၤ ဒ်သိးကဒိသဒါ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ အတၢ်ဘၣ်ကူ ဘၣ်ကဲအဖီခိၣ် ကဲထိုင်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲလၢ ဒူသဝီဖိလၢအဒိးသန့ၤထိုင်အသးလၢ ခုခါကတီၢ် တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးတၢ်သ့တၢ် သ့ၣ်ဒီး တနံၤအဂီၢ် တၢ်ကူၣ်လဲၤမၤကၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤပူၤ ပုၤလၢအအိၣ်လၢ စုကဝဲၤတၢ်ဘၣ်ကံၣ်ကူၣ် ကဲထိုင် သးအလီၢ်တဖၣ်အဂီၢ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး စုကဝဲၤတၢ်သဘံၣ် သဘုၣ်အမဲၣ်ညါ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါသတြိၣ်အံၤ ဒုးအိၣ်ထိုင် တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အသးသမူအဂီၢ် စွဲကီးန့ၣ်လီၤ. ဖဲကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထိုင်ကလံၤထံးတကပၤန့ၣ် ခိရိန့ၣ်တၢ် ဆါကဲထိုင်သးအဆၢကတီၢ်ဒၣ်လဲၣ် ပယီၤသုးတဖၣ် မၤဒီးဝဲတၢ်ထိုင်ဒုး, သုးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီး တၢ်မၤထီၣ်ဒါဒူသဝီဖိ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂၀၂၀ နံၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျၢၣ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်မုၢ်နံၤ အတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤန့ၣ် ဘၣ်ထွဲလိာ်သးဒီး ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါသတြိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်မၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤ တၢ်ကီၤတၢ်ခဲခိဖျိတၢ်ဆါသတြိၣ်အံၤတဖၣ် တၢ်ကဘၣ်ဟံၣ်ကဲ ဒီး မၤလီၤတၢ်ဒ်သိးတၢ်မၤထီၣ် ဒါပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်သုတအိၣ်ထိုင်တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထိုင်ကလံၤထံးတကပၤ ပုၤလီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်ကွၢ်ဆၢၣ် မဲၣ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်ကီၤတၢ်ခဲခိဖျိ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ အမဲၣ်ညါ ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်စွဲကီး တၢ်မၤဘၣ်ဒါပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယိ အလီၢ်အိၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်ကုၣ်ကျဲးစး မၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်တဖၣ် အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဘၣ်လီၢ်ဖိဒုးက့ၤ အဝဲသ့ၣ် အနီၢ်ခိဒီးအနီၢ်သးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အဆၢကတီၢ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ် အုၣ်ကီၤလၢ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် အဂံၢ်ထံး သ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ် တၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤအခွဲးအယၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤ ပဒိၣ်ဒီး ကညီဒီကလုာ်စၢဖျိကရၢ ခံခီယၢ်ဟံၣ်လၢ ကြးမၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤ ခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါ အတၢ်မၤဘၣ်ဒါဘၣ် ထံးတဖၣ် တကးဘၣ် က ဘၣ်မၤလီၤတၢ်စွဲကီး ခါဆူမဲၣ်ညါ လ့ၤတက့ၤ တၢ်မၤဘၣ်ဒါဒူသဝီဖိခွဲးယၢ် သုတအိၣ်ထိုင် လၢတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကလုာ်ဒူၣ်ဖိလၢ အအိၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤတဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဝဲ စုကဝဲၤတၢ်ဘၣ်ကံၣ်ကူၣ် လၢအကတီၢ်ယံာ်ဒီး အတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤခွဲးယၢ်, တၢ်လဲၤထိုင်က့ၤလီၤသဘူၤခွဲးယၢ်, ဒီးနီၢ်ခိတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢခွဲးယၢ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ကွၢ်ကဟံၣ်ဝဲထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ်အံၤ ဟ့ၣ်သဆၣ်ထိုင်ဝဲ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်လၢ ကမၤလီၤတံၢ်ဝဲ ကီၢ်ပယီၤတၢ်မၤစုၤလီၤမုၢ်ကျိၤဝဲၤ ကွၢ် တၢ်ဘၣ်ဒါဘၣ်ထံးခိဖျိခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါတၢ်တီၢ်ကျဲၤ (Myanmar's covid-19 Economic Relief Plan) အံၤက မၤစၢၤဝဲ ကလုာ်ဒူၣ်ဖိဒီး တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ အဒူၣ်အထၢလၢ အအိၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤကဘၣ် ရဲၣ်ကျဲၤမၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဆိန့ၢ်တၢ်လၢထံဖိကီၢ်ဖိလၢ အတၢ်ဟဲန့ၢ်စုၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကရၢကရိလၢအ ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်တဖၣ်, ပုၤလၢအဟ့ၣ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်, ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဒီး ကညီဒီကလုာ် စၢဖျိကရၢ အဝဲၤကျိၤဝဲၤဒု တဖၣ်ကဘၣ်မၤသကိးတၢ်ဘူးဘူးတံၢ်တံၢ် လၢတၢ်ကမၤဂ့ၢ်ထိုင်က့ၤ ခိရိန့ၣ်တၢ်မၤဘၣ်ဒါဘၣ်ထံးအယိဒီးမၤလီၤတံၢ် ဝဲလၢ ပုၤသုတအိၣ်လီၤတၢ်တ့ၢ် နီတဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးကျိး

နီၢ်ထူထူ - +66 (0) 872 051 856

စီၤနၤဒၣ်ဆူ - +95 (0) 977 675 3790